

# المنهج الدعوي في معالجة الانحرافات في المجتمعات النسائية

رسالة ماجستير من إعداد : كريمة بنت رياض العبكل

إشراف فضيلة الدكتور : عبد اللطيف الشيخ توفيق الشيرازي الصباغ

## المستخلص

تناولت الدراسة بيان المنهج الدعوي في معالجة الانحرافات في المجتمعات النسائية، وذلك عن طريق الكشف عن مظاهر الانحرافات الدينية والفكرية والاجتماعية والسلوكية في تلك المجتمعات، حيث إنها سلطت الضوء على الأوساط النسائية التي تتواجد فيها المرأة وتكتسب من خلالها العديد من المعتقدات والأقوال والأفعال والأخلاق والسلوكيات.

وكان من أبرز الأهداف التي سعت الدراسة إلى تحقيقها، تنقية المجتمعات النسائية من مظاهر الانحرافات والظواهر الفكرية والسلوكية السلبية، وإعانة الداعية في صياغة خطته الدعوية العلاجية من خلال بيان أبرز المصادر والقواعد التي يعتمد عليها في وضع منهجه الدعوي، والإشارة إلى أفضل الأساليب والوسائل والأنشطة الدعوية العلاجية الفعالة المناسبة للأوساط النسائية.

وقد استخدمت الباحثة في دراسة هذا الموضوع ثلاثة مناهج علمية تمثلت في: المنهج الاستقرائي، والمنهج الوصفي، والمنهج التاريخي، وصدرت دراستها بتمهيد بينت فيه معاني مفردات العنوان، وأوضحت أبرز خصائص المجتمعات النسائية، ثم جاء الفصل الأول الذي تناولت فيه الانحرافات في المجتمعات النسائية وأنواعها المختلفة، مع بيان أبرز صورها ومظاهرها، وتطرقت إلى الأسباب والعوامل التي أدت إلى ظهور هذه الانحرافات.

أما الفصل الثاني فقد تناولت الباحثة فيه بيان مصادر وقواعد المنهج الدعوي، وتطرقت إلى إشكاليات تصنيف المناهج الدعوية، ثم أشارت إلى أنواعها المختلفة من خلال تسليط الضوء على أساليبها ووسائلها وخصائصها ومواطن استخدامها، ثم بينت المنهج الدعوي المناسب لمعالجة الانحرافات في الأوساط النسائية والذي تمثل بالمنهج الشامل الذي أوضحت أبرز معالمه.

أما الفصل الثالث فقد تناولت الباحثة فيه الأساليب والوسائل والخطط الدعوية المقترحة لمعالجة الانحرافات، وذلك من خلال تسليط الضوء على نماذج وصور تلك الوسائل والأساليب، كما بينت كيفية توظيفها العلاجي وطرق استخدامها، وقامت برسم مجموعة من الخطط الدعوية المناسبة للانحرافات المتنوعة، وبينت التلازم الواقع بين كل من الخطة الدعوية، والتخطيط، والمنهج الدعوي.

وقد توصلت الباحثة في ختام الدراسة إلى المنهج الدعوي المناسب في معالجة الانحرافات والذي يتمثل بالمنهج الشامل الذي يجمع بين الجوانب الإنسانية الثلاثة ( العاطفة والعقل والحس)، وقامت من ثم برسم مجموعة من الخطط الدعوية المقترحة لكل نوع من أنواع الانحرافات. وأوصت الباحثة في نهاية بحثها بضرورة عناية الداعية بالمجتمعات النسائية بخاصة، وبما يعرض لها من فتن وغزو فكري وبدع عقديّة وسلوكية، وأكدت على أهمية الكشف عن الانحرافات التي تظهر فيها، وضرورة مواجهتها، والحد من انتشارها وتفاقمها، من خلال وضع منهج دعوي محكم وملئم، ورسم خطة دعوية فعالة ومناسبة.

# **Advocacy Approach in The Treatment of Deviations in The Women s communities**

## **Master's of Science Degree Thesis**

**Prepared by: Karima Bint Riyadh Al-Abkal**

**Supervised By : Dr. Abdul Latif AL Sheikh Tawfiq AL Sabbagh**

### **Abstract**

The study handles statement of Islamic missionary method to treat deviations in woman societies. This statement depends on exploring and introducing aspects of religious, thinking, social and behavioral deviations in these societies. Also, the study sheds light on woman societies which offers knowledge, sayings, beliefs, morals, actions and behaviors for woman.

One of the main objectives, that the study tries to achieve, is to purify woman societies of negative thinking and behavioral features and deviations aspects. In addition, it aims at assisting the Islamic preacher to draw up his missionary plan and method with mentioning the best techniques, methods and efficient Dowaa activities to properly treat the woman societies.

Also, in her study, the researcher studies three methods and they are: induction method, descriptive method and historical method. Her study's introduction indicates meaning of the title's vocabularies. She indicates the prominent feature of woman societies. The first chapter handles types of deviation in woman societies with stating the main features and aspects as well as reasons and factors leading to such deviations.

In the second chapter, the researcher handles missionary methods and rules and tackles issues related to missionary methods categorization. She mentions many types by shedding light on methods, techniques and conditions to use each type. The study states the proper Dowaa method to treat deviation in woman societies which is represented by inclusive method and its characteristics.

The third chapter introduces the suggested Dowaa techniques and methods to treat deviations by shedding lights on these methods and techniques examples. The study states how to function these techniques and methods to treat and draw up the proper missionary plans and synchronization between Dowaa plan, planning and method.

In end of her study, the researcher concludes the proper missionary method to treat deviation that represented in the inclusive methods to involve the three human aspects (sense, emotion and mind). Finally, the researcher draws up suggested missionary plans for each deviation and recommends the preacher to care of woman societies due to thought invasion regarding contrary behavioral and creeds beliefs. She confirms exploring, facing and limiting deviations through inclusive and proper methods and efficient Dowaa plan.